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  محمد درویش، مدیرکل دفتر مشارکت های 
مردمی سازمان محیط زیست با اشاره به جلوگیری از 
برگزاری همایش دوچرخه سواری خانوادگی که 
قرار بود روز گذشته در راستای کمپین سه شنبه های 
بدون خودرو و با رکاب زنی از مقابل پارک لاله تا خانه 
هنرمندان اجرا شود، گفت: »علیرغم هماهنگی های 
لازم انجام شده برای برگزاری برنامه  سه شنبه های 
بدون خودرو در پارک لاله، متأسفانه نیروی انتظامی 
مانع از برگزاری آن شد. پیگیر این موضوع هستیم. 
برنامه سه شنبه های بدون خودرو هفته آینده برگزار و 

درباره محل آن اطلاع رسانی می شود.«

  مهران عباسی انارکی، قائم مقام بیست و دومین 
نمایشگاه مطبوعات بابیان اینکه مهلت ثبت نام برای 
حضور در بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات 
باوجود درخواست هایی که همچنان ادامه دارد، 
تمدید نمی شود گفت: »در هفته  آینده با آنالیز فضای 
کنندگان،  ثبت نام  متراژ درخواستی  نمایشگاه و 
گروه بندی قطعی و متراژ نهایی متقاضیان اعلام و در 
اختیار آن ها قرار می گیرد. حدود 700 متقاضی برای 
حضور در نمایشگاه امسال ثبت نام اولیه را انجام 
داده اند که با بررسی های انجام شده، بالغ بر 800 رسانه 
امسال در نمایشگاه حضور خواهند داشت. امسال 
علاوه بر حضور مؤسسات مطبوعاتی که هرکدام با 
بیش از 3 رسانه در نمایشگاه حضور دارند، برای 
نخستین بار، به رسانه هایی که بنا به دلایل مختلف 
درخواست حضور در یک غرفه را داشتند، امکان 
ثبت نام داده شد و بسیاری از رسانه های ما امسال 
مهمان غرفه های یکدیگر هستند به طوری که در 
نمایشگاه امسال، غرفه هایی با حضور 4 تا 7 رسانه 
خواهیم داشت که به نام یک رسانه ثبت نام کردند. 
بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات، نیمه دوم آبان در 

مصلای تهران برگزار می شود.«

  بهنام سعیدی، سخنگوی سازمان مدیریت بحران 
کشور گفت: »برآورد اولیه خسارت  ناشی از وقوع 
سیل و طوفان در 5 استان کشور تخمین زده شده 
است. در این حادثه 7 نفر فوت و 51 نفر مصدوم 
شدند. چهارنفر هم در سیلاب گرفتار و ۶ هزار واحد 

مسکونی در مازندران تخریب شد.«

  اسفندیار چهاربند، رئیس مرکز برنامه ریزی منابع 
انسانی و فناوری اطلاعات وزارت آموزش وپرورش 
با اشاره به ثبت نام دانش آموزان در سامانه وزارت 
آموزش وپرورش، گفت: »تا پایان روز دوشنبه، 11 
میلیون و 812 هزار و ۶51 دانش آموز در سامانه سناد 
دانش آموزان  تعداد  مجموع  از  ثبت نام شده اند. 
ثبت نام شده، 7 میلیون و 314 هزار و 911 دانش آموز 
در مقطع ابتدایی، 2 میلیون و 748 هزار و 184 
دانش آموز در مقطع متوسطه اول و یک میلیون و 749 
هزار و 55۶ دانش آموز در مقطع دوم متوسطه ثبت نام 
شده اند. اکنون ۶75 هزار و 214 دانش آموز در پایه 
دهم ثبت نام شده اند که ازاین بین  13/3دهم درصد در 
رشته ریاضی، 23/9 دهم درصد رشته تجربی، 23/9 
دهم درصد در رشته انسانی و ۶ دهم درصد در رشته 

معارف ثبت نام  شده اند. 

بیکاری عاملی مهم در بروز اعتیاد

استاد جامعه شناسی دانشگاه علامه طباطبایی 
درباره اجتماعی شدن مبارزه با مواد مخدر گفت: 
»پر نشدن اوقات فراغت جوانان و بیکاری، نقش 
بسیار مهمی در گرایش به مصرف مواد مخدر 
دارد.«ماه منیر افشنی ادامه داد: »البته تاکنون دولت 
اقدامات زیادی برای پر کردن اوقات فراغت 
جوانان و از بین بردن بیکاری انجام داده و در این 
رابطه تلاش زیادی کرده که البته تا حد مطلوب 

هم فاصله زیاد است.«
او معتقد است که در حال حاضر پر نشدن اوقات 
فراغت جوانان و بیکاری بر معتاد شدن بیشتر 
جوانان دامن می زند. مقابله با زمینه های گرایش 
به مصرف مواد مخدر در حیطه وظایف یک ارگان 
خاص نیست، ضعف قانونی و نوظهور بودن 
پدیده مواد صناعی سبب شده که نیروی انتظامی 
و قوه قضاییه در این زمینه موفق نباشند، بنابراین 
نمایندگان مجلس شورای مجلس باید برای 
مبارزه اجتماعی با مواد مخدر خارج از نوبت 

اقداماتی ازجمله تصویب لایحه انجام دهند.
درعین حال  طباطبایی  علامه  دانشگاه  استاد 
نقش اطلاع رسانی و آموزش به خانواده ها را 
هم برای مقابله با اعتیاد مهم دانست و ادامه داد: 
»پیوند فکری و مشاوره ای والدین با فرزندان 
در هیچ یک از مراحل زندگی نباید قطع شود، 
اگر پدرها و مادرها فکر می کنند که جوانان 
بزرگ شده اند و می توانند بدون تکیه به آن ها 
خود را در جامعه اداره کنند باید بدانند مشکلات 
و تهدیدکننده ها هم در یک قواره نمی مانند 
و آن ها هم رشد می کنند.« افشنی تأکید کرد: 
»اهمیت نقش خانواده، کارکرد خانواده، مدرسه 
و دانشگاه، پلیس، دستگاه قانون گذاری و دیگر 
مراجع ذی صلاح برای مبارزه اجتماعی با مواد 
مخدر صنعتی و شیمیایی مهم است و به موازات 
اساسی  و  پیشگیرانه  اقدامات  باید  یکدیگر 
را انجام دهند.« به گفته او هر یک از نهادهای 
یادشده در قبال جوانان وظایفی دارد که کمرنگ 
شدن این وظایف به پررنگ شدن خطرات و 
تهدیدها می انجامد. این استاد دانشگاه، ایجاد 
زمینه های فراوان اشتغال، فراهم آوردن شرایط 
عادلانه تحصیلی برای تمامی اقشار، برنامه ریزی 
برای اوقات فراغت نوجوانان و جوانان به ویژه 
کردن  اضافه  دانشجویان،  و  دانش آموزان 
آموزش های لازم درباره آسیب های اجتماعی 
به کتب درسی، کنترل مراکز آموزشی و دیگر 
محل های تجمع جوانان و پاک سازی این اماکن 
از وجود عوامل توزیع و دست اندرکار فروش 
مواد مخدر صنعتی و شیمیایی را ضروری عنوان 
کرد.  او گفت: »مسئولان و مردم باید با اتحاد 
یکدیگر یا انجام اقدامات پیشگیرانه، عملیاتی 
و رفاهی با یک برنامه بلندمدت بتوانند رویکرد 
به  را  مخدر  مواد  با  مبارزه  شدن  اجتماعی 

سرانجام برسانند.«

خبرخوان پس از 5 سال کش وقوس های خبریدرنگ

روزنامه  سپیــــد را  
در اینستاگرام دنبال کنید

sepidonl ine

  چکاوک ابراهیمی

 بالاخره پس از 5 سال کش وقوس و خبرسازی های مثبت و منفی، روز گذشته 
در صحن علنی شورای شهر تهران در آستانه فرارسیدن 17 شهریور، نمایندگان 
مردم در ساختمان بهشت رأی به بازگشایی مجدد محور 17 شهریور دادند تا 
ثابت کنند حرف مرد می تواند دوتا شود. طعنه ای که از سوی احمد مسجد 
جامعی بارها خطاب به اعضای اصولگرای شورا مطرح شد. بازگشایی که بر 
اساس نتایج گزارش میدانی و جمع آوری نظرات 500نفر از ساکنان و کسبه 
این منطقه از سوی کمیسیون نظارت شورای شهر رقم خورد و مقرر شد تا 
بار دیگر خیابان 17 شهریور از مسیر شمال به جنوب از ابتدای خیابان صفا 
بازگشایی شود. هرچند که این بازگشایی منجر به رازگشایی برخی اعضا از 

پشت پرده های بن بست شدن این محور نیز شد.
 وضعیت نگران کننده امنیت را فراموش نکنیم

با آغاز بررسی دستور اعلام گزارش نهایی از وضعیت بازگشایی مجدد محور 
17 شهریور در جلسه روز گذشته شورا، عضو کمیسیون نظارت شورای شهر 
تهران در تشریح این گزارش پشت تریبون قرار گرت و گفت: »در جمع بندی 
نهایی پیشنهاد می شود خیابان 17 شهریور حدفاصل خیابان صفا تا شهدا 
به صورت دوطرفه باز شود.« محسن پیرهادی بابیان اینکه این نظرسنجی 
انجام شده از 500 نفر از ساکنان کسبه خیابان 17 شهریور انجام شده است، 
تصریح کرد: »500 پرسشنامه در میان ساکنان و کسبه خیابان 17 شهریور توزیع 
شد که از این میان 440 پرسشنامه توسط ساکنان و ۶0 پرسشنامه توسط کسبه 
پر شد.« پیرهادی با اشاره به میزان آرامش برقرارشده بعد از پروژه در خیابان 17 
شهریور به عنوان یکی از پرسش های مطرح شده، گفت: »39/8درصد افرادی 
که از ساکنان بودند، اعلام کردند که پس از اجرای این پروژه آرامش برقرارشده 
و 40 درصد اعتقاد داشتند که چنین اتفاقی روی نداده است. بحث امنیتی دیگر 
پرسشی بود که 27 درصد اعتقاد  به بهبود وضعیت امنیتی داشتند و 59 درصد 
اعتقاد داشتند که وضعیت امنیتی بهبودی نداشته است. همچنین حضور 
معتادان پس از اجرای پروژه از دیگر سؤالات پرسشنامه بود که 85 درصد 
اعتقاد داشتند حضور آن ها کاهش پیدا نکرده است.« وی تأکید کرد: »شرارت 
و تردد اراذل واوباش دیگر پرسش مطرح شده بود که 24 درصد اعتقاد داشتند 
شرارت و تردد اراذل واوباش کاهش پیداکرده و مابقی اعلام کرده بودند این 
موضوع کاهش نداشته است. میزان افزایش ارزش املاک پرسش دیگری بود 
که 13/2درصد پرسش دهندگان اعتقاد داشتند که املاکشان افزایش قیمتی 
داشته است. دسترسی به محله های همجوار نیز دیگر پرسشی بود که 20 درصد 
پرسش دهندگان اعتقاد داشتند که دسترسی ها بهبودیافته است و 34 درصد 
نیز اعلام کرده بودند که نسبت به قبل تفاوتی ایجاد نشده است.« این عضو 
کمیسیون نظارت شورای شهر تهران تأکید کرد: »پرسش کلیدی مطرح شده 

در این پرسشنامه این بود که آیا وضعیت در شرایط فعلی باقی بماند یا تغییر 
کند که 50 درصد ساکنان از وضعیت موجود راضی بودند و 50 درصد نیز از 
این وضعیت ناراضی بودند که از 50 درصد ناراضی 2۶ علت نارضایتی خود 
را مسائل امنیتی و وجود معتادان اعلام کرده بودند. در حقیقت مشکل اصلی 
ساکنان محور 17 شهریور معتادان، عدم تردد سواره و خلوت شدن محله و 

کاهش امنیت بوده است.«
 وضع کسبه 17 شهریور بغرنج است

 پیرهادی در بخش دیگری از سخنان به وضعیت کسبه محور 17 شهریور 
اشاره و عنوان کرد که وضعیت فعالیت باب های کاسبی این راسته بسیار بغرنج 
خواند و افزود: »رونق اقتصادی در این محور کاهش پیداکرده است و به تبع آن 
درآمد کسبه کاهش داشته به طوری که برخی از آن ها در خصوص تأمین منابع 
معاش خود با مشکل روبه رو شده اند.« وی ادامه داد: »کسبه در پاسخ به سؤالات 
پرسشنامه نگاه متفاوتی نسبت به ساکنان داشته اند به طوری که در پاسخ 
به سؤال بهبود وضعیت امنیتی، 13/3درصد اعلام کرده بودند که وضعیت 
امنیتی بهبود داشته و 7۶ درصد اعلام کرده بودند وضعیت امنیتی نسبت به قبل 
بهبودی نداشته است. کسبه در خصوص حضور معتادان 1/7درصد اعلام 
کرده بودند که حضور آن ها کمرنگ شده و 95 درصد معتقد بودند که حضور 
آن ها کاهشی نداشته است. کسبه در خصوص بهبود وضعیت کسب وکار نیز 
93/3درصد اعلام کرده بودند که نسبت به گذشته هیچ بهبودی در وضعیت 
کسب وکار ایجاد نشده است. همچنین 98/3درصد اعلام کرده بودند که سطح 
درآمدی آن ها افزایش نداشته است.« این عضو کمیسیون نظارت شورای شهر 
تهران  ادامه داد: »87 درصد کسبه در خصوص تردد اراذل واوباش و کاهش 
شرارت ها نیز اعلام کردند که هیچ کاهشی ایجاد نشده است. همچنین 11 
درصد از کسبه در این پرسشنامه اعلام کرده بودند املاک آن ها افزایش قیمتی 
نداشته است. کسبه همچنین در خصوص وضعیت دسترسی به محله های 
همجوار 83/3درصدشان اعلام کرده بودند که این دسترسی ها نسبت به 
گذشته افزایشی نداشته است.« پیرهادی با اشاره به سؤال کلیدی پرسشنامه در 
خصوص تغییر وضعیت کنونی یا تثبیت آن نیز گفت: »در میان کسبه ۶/7درصد 
از وضعیت موجود راضی بودند و 93/3درصد معتقد بودند که باید اصلاحاتی 
انجام شود. بی تردید در نگاه کسبه 17 شهریور مسائل اقتصادی به عنوان یک 

اولویت اساسی مدنظر قرارگرفته است.«
5 سال است که فقط به کسبه زیان زده ایم

 در ادامه و پس از اتمام گزارش، پرویز سروری دیگر عضو کمیسیون نظارت 
شورای اسلامی شهر تهران به سابقه 5 ساله اجرای طرح پیاده راه 17 شهریور 
اشاره کرد و افزود: »مدت 5 سال است که ساکنان کسبه این محور با اجرای 
این طرح سروکار دارند و کسبه زیان بسیاری دیده است. بی تردید معضلات 
اجتماعی این محور ازجمله اعتیاد، زنان خیابانی و امنیت باید به طورجدی 

موردمطالعه و پیگیری قرار بگیرد و برای کسبه محور نیز باید فکری اساسی 
می شد.« وی ادامه داد: »به جمع بندی های کمیسیون نظارت، کسبه و ساکنان 
انتقاداتی داشتند که با گفت وگو بسیاری از آن ها اصلاح شد و درنهایت به این 
نتیجه رسیدیم که این محور از خیابان صفا بازگشایی شود. معتقدیم بازگشایی 
این محور به تنهایی مشکلات را حل نخواهد کرد  و لازم است شهرداری تهران 
حمایت جدی برای رونق کسب وکار در این محور انجام دهد. امیدواریم با 
تصمیمی که اعضای شورای شهر تهران می گیرند، امروز پایانی بر نگرانی های 

ساکنان و کسبه این منطقه قدیمی تهران باشد.«
دولت عراق بدعهدی کرد، نه شهرداری

درزمینه  شهرداری  که  کردید  اعلام  بارها  گزارش  این  تمام  در  »چرا 
مسدودسازی محور 17 شهریور مقصر است، درحالی که همگی می دانیم که 
شهرداری یک مجری بود که در دولت قبل موظف شد محور 17 شهریور را 
برای جانمایی ضریح سابق امام حسین)علیه السلام( مسدود کند.« این بخشی 
از گفته های عباس جدیدی، معاون نظارت شورای شهر بود که نسبت به 
گزارش کمیسیون نظارت اعتراض کرد و گفت: »یادمان نرفته است که دولت 
دهم مقرر کرد که شهرداری تهران محور 17 شهریور را مسدود و نمادهایی از 
بین الحرمین طراحی و در میدان امام حسین)علیه السلام( نصب کند تا ضریح 
سابق امام حسین)علیه السلام( که توسط ایران نوسازی شده است به این میدان 
منتقل شود. پس حالا که همگی پشت پرده ها را می دانیم چرا امروز انگشت 
اتهام را به جای آنکه به سمت دولت عراق و وزارت امور خارجه نشانه برویم، 

به سمت شهرداری گرفته ایم!«
بازگشایی مجدد محور 17 شهریور

پس از اعلام نتایج بررسی اثرات مسدودسازی مسیرهای دسترسی میدان امام 
حسین)علیه السلام(، نایب رئیس شورای شهر تهران، رأی اعضا به بازگشایی 
خیابان صفا در پیاده راه 17 شهریور طی هفته جاری را اعلام کرد و گفت: »ملاک 
عمل شورا جمع بندی کمیسیون نظارت است. بخشی ازنظر کمیسیون نظارت 
نیز مبنی بر بازگشایی این خیابان اجرایی می شود و بخشی که نیاز به زمان دارد، 
موکول به جمع بندی دیگری می شود.« مرتضی طلایی که ریاست شورا را در 
ساعت پایانی صحن علنی در غیاب رئیس شورا بر عهده داشت، اظهار کرد: 
»با نظر کمیسیون نظارت، عمران، فرهنگی و شهرسازی و همچنین با حضور 
معاونان عمرانی، شهرسازی خدمات شهری و شهردار منطقه 12 ظرف هفته 
جاری سایر تصمیمات لازم در خصوص پیاده راه 17 شهریور و میدان امام 
حسین)علیه السلام( اتخاذ و نتیجه به هیئت رئیسه شورا اطلاع داده می شود.« 
احمد مسجد جامعی نیز در ادامه اعلام کرد که اگر این محور باز شود می توان 
گفت که حرف مردم دوتا است و تأکید کرد: »نمی شود که با ساندیس دادن 
به مردم، شهروندان را به عزاداری در محوری ترغیب و تشویق کنیم که هیچ 

تجانس محیطی با مراسم عزاداری ها ندارد.«

 
اخبــار 

زنان بیشترین سهم از فقرای جهان را دارند
شهیندخت ملاوردی گفت: »امروزه آموزش موضعی است که بیش از هر واژه دیگری مرزها را درنوردیده و محدودیت های 
سنی و جنسی آن کم رنگ تر می شود. آموزش یکی از حقوق اساسی شهروندان در تمامی کشورها است که در قوانین ایران 
ازجمله قانون اساسی آموزش به عنوان یکی از اصلی حقوق شهروندان مطرح شده است.« معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانواده ادامه داد: »آموزش به زنان و کودکان یکی از محورهای اصلی است؛ نرخ باسوادی زنان در 10 سال اخیر در 
ایران روند رو به رشدی داشت است و از17/4  درصد در سال 45 به  81/8درصد در سال 90 رسیده است و امیدواریم در 

سرشماری نفوس و مسکن سال 95 بتوانیم به آخرین یافته ها در این رابطه دست یابیم.«
به گفته ملاوردی نرخ پوشش تحصیلی دوره ابتدایی برای دختران 99/۶ درصد در کل کشور است اما گزارش ها حکایت 
از آن دارد که در برخی استان های مرزی به دلایل فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی و نبود زیرساخت های لازم برای آموزش، 
دختران از تحصیل بازمی مانند که در صورت عدم اقدام به موقع هزینه های بیشتری بر جامعه در آینده تحمیل خواهد شد.

او با اشاره به اینکه همواره درصد بی سوادی در زنان بیشتر از مردان است، ادامه داد: »دوسوم بی سوادان جهان زنان هستند و 
70 درصد فقرای جهان هم زن هستند. همچنین تنها یک درصد دارایی های جهان در اختیار زنان است.«    

دور باطل مبارزه با اعتیاد
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به اینکه اعتیاد با ضرب وزور حل نمی شود، گفت: »در 
مبارزه با اعتیاد یک چرخه  تکراری و دور باطل را شاهد هستیم. در طرح ساماندهی معتادان متجاهر 
تعداد زیادی جمع آوری و به کمپ های ترک اعتیاد فرستاده شدند، اما پس از مدتی از کمپ ها بیرون 
آمده و مجدد به چرخه اعتیاد بازگشتند؛ بدون اینکه اقدام قابل توجهی در ترک اعتیاد آن ها انجام شود.« 
احمد بیگدلی درباره چرخه معیوب جمع آوری معتادان ادامه داد: »اعتیاد یکی از آسیب های مهم 
اجتماعی است و برای پیشگیری از این آسیب باید ریشه های ایجاد آن را بررسی کرد. پیشگیری از 
اعتیاد در اصلاح چرخه معیوب جمع آوری معتادان تأثیر مهمی دارد و نهادهای مسئول در این رابطه 
باید با هماهنگی یکدیگر نسبت به اصلاح این چرخه اقدام کنند و به ویژه در بحث ممانعت از ورود 
مواد مخدر صنعتی به کشور اقدامات جدی شود.« عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به اینکه 
هم اکنون مشکل اصلی در بحث اعتیاد وجود متولیان متعدد و موازی کاری در این رابطه است، گفت: 

»برای پیشگیری از اعتیاد باید دلایل آن را شناسایی و با آن مقابله کرد.« 

 الزامی برای مراجعه به دفترخانه ها پس از تعویض پلاک نیست
رئیس کانون سردفتران در ادامه مناقشات اخیر درباره الزامی نبودن مراجعه خریداران و فروشندگان خودرو به 
دفترخانه ها و نارضایتی مردم از پرداخت وجوه سرسام آور به دفترخانه ها برای ثبت نقل وانتقال خودرو، برای توجیه 
این اقدام دفترخانه ها، مدعی شده بود که اخذ وجه 70 تا 130 هزارتومانی از سوی پلیس برای تعویض پلاک غیرقانونی 
است و پلیس حق نداشته در سال جاری وجهی بابت خدمات شماره گذاری و تعویض پلاک و صدور سند مالکیت 
بگیرد. موضوعی که با توجه به اخذ هزینه های نزدیک به یک میلیون تومان و بالاتر از آن در دفترخانه ها، عجیب بودن 
این اظهارات را دوچندان می کند. به دنبال این سخنان آقای رئیس، سرهنگ ترحمی، رئیس اداره حقوقی پلیس راهور 
ناجا در واکنش به این اظهارات با رد سخنان او اعلام کرد که برابر بند 8 جدول شماره 1۶ قانون بودجه سال 95، ناجا 
مکلف به اخذ هزینه های تعویض پلاک است. رئیس اداره حقوقی پلیس راهور ناجا همچنین با تأکید مجدد بر اختیاری 
بودن مراجعه مردم به دفترخانه ها پس از تعویض پلاک خودرو گفت: »علاوه بر این برابر متن مذاکرات نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در زمان تصویب ماده 29 قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی که در جلسه 294 مورخ 

 89/12/8مطرح و در روزنامه رسمی 19233 نیز منتشرشده است، مراجعه مردم به دفاتر اسناد رسمی اختیاری است.«

 محور 17 شهریور
 بازگشایی می شود


